
Voorzitter: Weisglas

Tegenwoordig zijn 138 leden, te
weten:

Van Aartsen, Aasted Madsen-van
Stiphout, Adelmund, Albayrak, Algra,
Aptroot, Arib, Van As, Atsma, Bakker,
Balemans, Van Beek, Blok, Blom, Van
Bochove, Boelhouwer, Bos, Van den
Brink, Brinkel, Bruls, Buijs, Bussema-
ker, Van de Camp, Cornielje, Çörüz,
Crone, Van Dam, Depla, Dezentjé
Hamming-Bluemink, Van Dijken,
Dijsselbloem, Dittrich, Douma,
Dubbelboer, Duivesteijn, Duyvendak,
Eerdmans, Eijsink, Eski, Eurlings,
Ferrier, Van Fessem, Fierens, Geluk,
Van Gent, Gerkens, Giskes, De Grave,
Griffith, De Haan, Van Haersma
Buma, Van der Ham, Hamer,
Haverkamp, Heemskerk, Van Heemst,
Herben, Hermans, Hessels, Van
Heteren, Van Hijum, Hirsi Ali,
Hofstra, Ten Hoopen, Huizinga-
Heringa, Jager, Joldersma, Kalsbeek,
Kant, Karimi, Koenders, Koopmans,
Kortenhorst, Kraneveldt, De Krom,
Kruijsen, Van der Laan, Lambrechts,
Lazrak, Leerdam, Van Loon-Koomen,
Luchtenveld, Marijnissen, Mastwijk,
Van Miltenburg, Mosterd, Nawijn, De
Nerée tot Babberich, Van Nieuwen-
hoven, Noorman-den Uyl, Van
Oerle-van der Horst, Omtzigt, Oplaat,
Örgü, Ormel, De Pater-van der Meer,
Rambocus, Rijpstra, Rouvoet, De
Ruiter, Samsom, Schippers,
Schreijer-Pierik, Slob, Smeets,
Smilde, Smits, Snijder-Hazelhoff,
Spies, Van der Staaij, Sterk, Straub,
Stuurman, Szabó, Terpstra, Timmer,
Timmermans, Tonkens, Varela, Van
Velzen, Vendrik, Verburg, Verdaas,
Vergeer, Vietsch, Visser, Van der
Vlies, Vos, Bibi de Vries, Jan de
Vries, Klaas de Vries, Van
Vroonhoven-Kok, Waalkens,

Weisglas, Wilders, Van Winsen, De
Wit en Wolfsen,

en de heren Donner, minister van
Justitie, Kamp, minister van
Defensie, mevrouw Peijs, minister
van Verkeer en Waterstaat, de heren
Veerman, minister van Landbouw,
Natuur en Voedselkwaliteit,
Hoogervorst, minister van Volksge-
zondheid, Welzijn en Sport, mevrouw
Van Ardenne-van der Hoeven,
minister voor Ontwikkelingssamen-
werking, mevrouw Van der Laan,
staatssecretaris van Onderwijs,
Cultuur en Wetenschappen,
mevrouw Schultz van Haegen-Maas
Geesteranus, staatssecretaris van
Verkeer en Waterstaat, en mevrouw
Ross-van Dorp, staatssecretaris van
Volksgezondheid, Welzijn en Sport.
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De voorzitter: Ik deel aan de Kamer
mede dat zijn ingekomen berichten
van verhindering van de leden:

Tjon-A-Ten, Verbeet, Van Bommel en
Van Dijk, wegens verblijf in het
buitenland, t/m 7 november;

Van Lith, wegens verblijf in het
buitenland, t/m 13 november;

Van den Brand, wegens bezigheden
elders, gedurende de gehele week;

Tichelaar en Verhagen, wegens
ziekte.

Deze berichten worden voor
kennisgeving aangenomen.

De voorzitter: De ingekomen
stukken staan op een lijst die op de
tafel van de griffier ter inzage ligt. Op
die lijst heb ik voorstellen gedaan
over de wijze van behandeling. Als

aan het einde van de vergadering
daartegen geen bezwaren zijn
ingekomen, neem ik aan dat de
Kamer zich met de voorstellen heeft
verenigd.

Aan de orde is het mondelinge
vragenuur, overeenkomstig artikel
136 van het Reglement van orde.

De voorzitter: Zoals u ziet, is het
experiment met het mobiele
spreekgestoelte beëindigd. Ik heb
aan alle leden een aantal vragen
voorgelegd over dit experiment. Ik
roep de leden die daarop nog niet
hebben gereageerd op om dat
alsnog te doen. Ik zal u uiteraard
daarna de uitslag meedelen.

Vragen van het lid Karimi aan de
minister van Defensie over de
uitzending van Nederlandse
(speciale) troepen en de toestem-
ming van het Nederlandse
parlement.
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Mevrouw Karimi (GroenLinks):
Voorzitter. De minister probeert
interview na interview om de
geesten rijp te maken voor deelname
van de Nederlandse krijgsmacht aan
meer offensieve acties. De fractie van
GroenLinks ziet niets in een
Nederlandse aanvalsmacht. Zij pleit
ervoor dat het leger geheel en
consequent wordt uitgerust voor
vredesoperaties. De ijver waarmee
de minister pleit voor deelname aan
oorlogshandelingen door Neder-
landse militairen roept een aantal
vragen op bij mijn fractie.

Waarom pleit de minister nu voor
de betrokkenheid van Nederland bij
oorlogshandelingen en risicovollere
missies? Waarop baseert de minister
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de verwachting die hij heeft
uitgesproken in een interview met de
Volkskrant, namelijk dat het Korps
Commandotroepen nog deze
kabinetsperiode wordt ingezet voor
gevechtstaken? Aan welke situaties
denkt hij? Speciale operaties zijn
naar hun aard een uitzondering. Hoe
kan de minister deze plannen? Aan
wat voor soort operaties denkt hij?

Mijn volgende vragen hebben
betrekking op een uitspraak die de
minister heeft gedaan in een
interview met Radio 1, namelijk dat
hij verwacht dat de Luchtmobiele
Brigade ingezet kan worden in Irak.
Waarop is die verwachting geba-
seerd? Verwacht de minister dat
Nederland betrokken zal raken bij het
conflict in Irak en actiever zal gaan
meedoen in de strijd? Voor de inzet
van special forces zijn specifieke
afspraken gemaakt met het
Nederlandse parlement. Wat bedoelt
de minister met zijn uitspraak dat het
uitgangspunt is dat de Kamer in het
openbaar en vroegtijdig wordt
geı̈nformeerd, maar dat het op een
andere wijze moet gebeuren als dit
niet mogelijk is?

©

Minister Kamp: Voorzitter. De eerste
vraag van mevrouw Karimi was
waarom ik nu dit soort onderwerpen
aan de orde stel en waarom ik nu de
mogelijkheid bespreek dat Nederland
meedoet aan, zoals zij dat omschrijft,
risicovolle operaties. Ik ga daarop in
omdat mij vragen worden gesteld.
Als mij vragen worden gesteld, is
mijn uitgangspositie dat ik die
beantwoord. Die vragen worden mij
nu gesteld omdat wij onlangs de
begroting van Defensie hebben
behandeld. Daarbij is ook gesproken
over ingrijpende ombuigingen, er is
een visie voor de lange termijn
neergezet, er is extra geld uitgetrok-
ken voor special forces en er is
ruimte gemaakt om de komende
jaren meer te investeren in de
krijgsmacht om op alle niveaus in
het geweldsspectrum mee te kunnen
doen als de regering en het
parlement dat zouden willen. Die
zaken zijn op dit moment dus aan de
orde. Als er over dit soort onderwer-
pen vragen worden gesteld, denk ik
dat het verstandig is om te proberen
die vragen te beantwoorden.

Mevrouw Karimi vroeg of ik aan
iets concreets dacht waarbij
Nederland in de komende jaren
betrokken zou kunnen worden. Ik

denk op dit moment niet aan andere
dingen dan aan crisisbeheersings-
operaties. Wij doen mee aan allerlei
crisisbeheersingsoperaties in
verschillende delen van de wereld.
Dat zijn VN- en NAVO-missies, alsook
missies waarbij het gaat om een
coalition of the willing. Afhankelijk
van wat er gedaan moet worden en
afhankelijk van wat Nederland wil
dat er gedaan wordt, kunnen wij
meedoen. Behalve wat op dit
moment bekend is, waarover
gesproken is en waar ik met de
Kamer over gecommuniceerd heb,
zijn er op het ogenblik geen nieuwe
dingen die ik aan de Kamer zou
moeten voorleggen.

Mevrouw Karimi vraagt waarom ik
verwacht dat het Korps Commando-
troepen nog in deze kabinetsperiode
ingezet moet worden. Welnu, het
Korps Commandotroepen wordt
uitgebreid. De Kamer heeft daarvoor
op verzoek van de regering extra
geld ter beschikking gesteld. Wij
doen dit, omdat wij denken dat het
Korps Commandotroepen belangrijke
dingen kan doen ten behoeve van
vrede en veiligheid in de wereld. Wij
zien op dit moment dat er in allerlei
delen van de wereld door met
Nederland vergelijkbare landen
commandotroepen worden ingezet.
Ik houd er dan ook rekening mee dat,
daar wij goede commandotroepen
hebben waarvan wij het aantal gaan
uitbreiden en daar wij meer aandacht
hebben voor de uitrusting van deze
troepen, wij die troepen in de
komende jaren kunnen gaan inzetten.
Dat was mijn overweging daarbij.

Mevrouw Karimi heeft geı̈nfor-
meerd naar de mogelijke inzet van
de Luchtmobiele Brigade in Irak. Dit
zit als volgt in elkaar. De regering en
de Kamer hebben ingestemd met het
uitzenden van een Nederlandse
troepenmacht naar Irak. Ongeveer
1100 voornamelijk mariniers zijn daar
op dit moment actief. De eerste
groep mariniers is daar nu en de
tweede groep mariniers gaat zeer
binnenkort daar naartoe. Het is
mogelijk dat de regering het besluit
neemt dat men voor een tweede
periode van zes maanden naar Irak
gaat. Het is mogelijk dat de Kamer
daarmee instemt. Als dat besluit
genomen wordt en als de instem-
ming van de Kamer daarvoor komt,
is het niet mogelijk om na twee
groepen mariniers nog een derde
groep mariniers te sturen. Dan
komen er dus andere groepen. Dat
kunnen eenheden zijn van de

gemechaniseerde brigade en het
kunnen eenheden zijn van de
Luchtmobiele Brigade. Die Lucht-
mobiele Brigade was aan de orde,
omdat die na een lange inwerkpe-
riode, juist de afgelopen week in een
grote oefening heeft bewezen daar
helemaal klaar voor te zijn. Die zou
dus ingezet kunnen worden. Ik heb
ook gezegd dat dit mogelijk is. Het
kan de Luchtmobiele Brigade zijn,
maar dat kan ook een ander deel van
de landmacht gaan doen.

Mevrouw Karimi heeft mij vragen
gesteld over de inzet van special
forces. Over die inzet bestaat er
tussen mevrouw Karimi en mij geen
misverstand, denk ik. Of Nederland
nu special forces inzet dan wel
andere onderdelen van onze
krijgsmacht, wij moeten altijd, als het
gaat om een inzet in het buitenland,
als regering daar een besluit over
nemen en de Kamer ter zake
informeren. Dat doen wij vooraf en
in de regel in het openbaar. Het kan
zijn dat wij dit achteraf doen. Die
mogelijkheid is geopend in artikel
100, lid 2, van de Grondwet. Dat kan
in geval van dwingende redenen. Die
dwingende redenen zijn erin gelegen
dat, als wij vooraf in de openbaar-
heid informeren, dit een bedreiging
kan zijn van het welslagen van de
actie, daardoor een gevaar ontstaat
voor ons personeel of er sprake is
van schade aan de belangen van de
staat. In die gevallen kunnen wij
afwijken van artikel 100, lid 1, van de
Grondwet. Dan moeten wij artikel
100, lid 2, van toepassing verklaren,
dat gaat over dwingende redenen
voor het verstrekken van informatie
achteraf.

Dat mogen wij doen in die
omstandigheden die wij hebben
beschreven in een brief aan de
Kamer, gedateerd 23 augustus 2000.
Dit betekent dat het niet via de
minister van Defensie gaat, maar via
een kerngroep van het kabinet,
bestaande uit de minister-president,
twee vice-ministers-presidenten, de
minister van Buitenlandse Zaken en
ik. Als wij dat besluit genomen
hebben, moeten wij de Kamer in
ieder geval informeren. Wat het
tijdstip betreft, is dat zo snel
mogelijk. De manier waarop is zoveel
mogelijk in de openbaarheid. Dat is
de lijn.

Mevrouw Karimi (GroenLinks):
Voorzitter. Ik dank de minister voor
zijn antwoorden.

Karimi
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In verband met de mogelijke inzet
van commandotroepen in deze
kabinetsperiode zegt de minister dat
hij de commandotroepen wil
uitbreiden en dat daarvoor ook geld
is vrijgemaakt. Als hij de situatie van
Nederland vergelijkt met andere
landen, ziet hij mogelijkheden of
vergelijkbare situaties. Aan welke
soort acties denkt de minister bij
vergelijkbare situaties waarin andere
landen wel meedoen? Laat hij dat
vertellen, dan weet de Kamer
waaraan de minister denkt. Waarom
heeft de minister dit in het bijna 30
uur durende debat over de begroting
niet aan de orde gesteld? Het is toch
een buitengewoon cruciaal punt als
deze minister klaarblijkelijk zicht
heeft op risicovolle acties waaraan
Nederlandse militairen eventueel een
bijdrage kunnen leveren.

Wat de besluitvorming betreft
begrijp ik het volgende. De minister
zegt dat wat hij in de krant heeft
uitgesproken, geen jota verschilt met
de brief die hij op 23 augustus 2000
naar de Kamer heeft gestuurd.

Minister Kamp: Voorzitter. Het
antwoord op de tweede vraag is
’’ja’’.

Wat de eerste vraag betreft is het
nooit bij mij opgekomen, dat u zou
denken dat het Korps Commando-
troepen in deze kabinetsperiode niet
kan worden ingezet. Wij hebben die
commandotroepen omdat wij ze
belangrijk vinden. Wij breiden ze uit
omdat wij ze belangrijk vinden. Het
is nooit bij mij opgekomen dat
iemand zou kunnen denken dat wij
iets aanhouden en uitbreiden en niet
willen inzetten.

Verder geef ik ook graag ant-
woord, als iemand iets vraagt over
het Korps Commandotroepen. U kunt
bijvoorbeeld vragen onder welke
omstandigheden ik het Korps
Commandotroepen wil inzetten. Ik
zou de commandotroepen bijvoor-
beeld willen inzetten voor bijzondere
inlichtingenverzameling. Wij moeten
voor een militaire actie of voor de
veiligheid van onze mensen in het
buitenland bepaalde inlichtingen
hebben. Als wij die alleen maar
kunnen krijgen via commando-
troepen, kunnen wij ze daarvoor
inzetten. Een andere mogelijke inzet
is voor bijzondere aanhoudingen. Als
ergens een oorlogsmisdadiger moet
worden aangehouden en het komt zo
uit dat Nederland het moet doen, is
het denkbaar dat de commando-
troepen dat doen. Het is ook

mogelijk dat Nederland bij een
operatie ergens in de wereld is
betrokken en dat aanvallen op
geselecteerde doelen moeten
plaatsvinden die alleen goed kunnen
worden uitgevoerd door de
commandotroepen. Dan kunnen ze
daarvoor worden ingezet. Het is ook
mogelijk dat wij onze bondgenoten
een bijzondere vorm van militaire
ondersteuning moeten geven. Het is
ook mogelijk dat Nederlanders in het
buitenland worden bedreigd en uit
die bedreigende situatie moeten
worden ontzet. Dat alles kunnen de
commandotroepen doen. Het is ook
mogelijk dat wij de commando-
troepen inzetten voor internationale
terreurbestrijding. Voor dergelijke
doelen hebben wij commando-
troepen en daarvoor is geld op de
begroting gereserveerd. Daarvoor
worden zij uitgebreid. Het idee dat
wij de commandotroepen niet
zouden inzetten, is nooit bij mij
opgekomen.

Mevrouw Karimi (GroenLinks): De
minister kan toch niet menen dat ik
de brieven niet kan lezen? De
omstandigheden die hij nu heeft
genoemd, zijn algemene omstandig-
heden waarin de special forces
kunnen worden ingezet. Ik heb
gevraagd aan welk conflict de
minister concreet denkt als hij
spreekt over vergelijkbare situaties,
waaraan andere landen hebben
meegedaan en waaraan Nederland
ook zou kunnen meedoen.

Minister Kamp: Ik denk niet dat
Nederland op dit moment ergens
moet meedoen. Ik heb geen concreet
voorbeeld in gedachten. Wij zijn ook
niet aan het zoeken naar mogelijkhe-
den. Als het nodig is ten behoeve
van vrede en veiligheid in de wereld
dat Nederland zijn troepen inzet, ook
als het commandotroepen zijn, zijn
wij in principe daartoe bereid.

Mevrouw Karimi vraagt om een
concreet voorbeeld. In de operatie
Enduring Freedom in Afghanistan
zijn special forces uit diverse landen,
ook West-Europese landen, actief.
Het is denkbaar dat Nederland
daaraan ook had meegedaan.

De heer Eurlings (CDA): De minister
kan de Kamer meegeven dat de
uitzondering die de Grondwet biedt,
er een is die je bij voorkeur niet
gebruikt en dat hem er veel aan
gelegen is dat als er snelle acties
moeten zijn in het kader van de

snelle reactiemacht, via het
parlement de goedkeuring komt.
Bent u bereid naar een versnelde
procedure te gaan voor dit soort
specifieke situaties waarin de Kamer
in principe toch de toets van
zorgvuldigheid laat doen, maar dan
op een snellere manier dan het
toetsingskader dat voor de grote
meute van normalere operaties zal
blijven gelden?

Minister Kamp: Ik ben van mening
dat de snelle reactiemacht van de
NAVO en de vergelijkbare snelle
reactiemacht in oprichting van de
Europese Unie andere punten zijn
dan wat wij nu bespreken. Mevrouw
Karimi heeft er indringend aandacht
voor gevraagd bij de begrotings-
behandeling. Ik wil er graag op
ingaan, maar dit lijkt mij niet de
beste gelegenheid. Binnenkort
hebben wij er een algemeen overleg
over waarin wij alle ins en outs
kunnen bespreken. Het gaat er nu
om dat wij in alle situaties artikel 100
van de Grondwet moeten toepassen.
Als je troepen naar het buitenland
stuurt, neem je daarover een besluit
en informeer je de Kamer vooraf,
zodat zij zich daarover een oordeel
kan vormen. Alleen in het geval van
dwingende redenen mag je dat
achteraf doen. Die dwingende
redenen zijn omschreven in de brief
aan de Kamer. Dat is de ruimte die ik
heb. Ik heb er geen enkele behoefte
aan om daarbuiten te gaan.

Mevrouw Vos (GroenLinks): De
minister zei dat het mogelijk was
geweest om commandotroepen in
Afghanistan in te zetten. Hebben de
Amerikanen eerder een verzoek
daartoe gedaan aan Nederland? Acht
de minister het mogelijk dat het
verzoek nu komt en dat er binnenkort
of over enige tijd Nederlandse
commando’s worden ingezet in
Afghanistan in de operatie Enduring
Freedom?

Minister Kamp: Op dit moment heb
ik geen concreet voornemen om dat
te doen. Ik zal uw eerste vraag zo
goed mogelijk beantwoorden, want
er is altijd een onderscheid tussen
dingen die worden gesondeerd en
dingen die formeel worden
gevraagd. Volgens mij is ons er nooit
formeel om gevraagd, maar wij zijn
in ieder geval gesondeerd. Mocht het
anders zijn, dan zal ik u dat
schriftelijk laten weten.

Kamp
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